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Districte de Sant Andreu  

ACTA/RESUM DEL CONSELL DE BARRI DE BON PASTOR 
 
Data:  Dijous, 3 juliol de 2024 

Horari:  De 18:30 hores a 21:00 hores 

Lloc:   Presencialment: Centre Cívic del Bon Pastor  

                            Telemàticament: streaming  

 

Assistència 

Assistència total presencial  en el moment de màxima afluència: 52 

Ciutadanes i ciutadans: 23 

Representants d’entitats: 8    

Altres (consellers, tècnics i ponents): 21      

 

Presideix la regidora del Districte Sra. Marta Villanueva 

  

 

Consellers/res presents: 
 
Antonio Fortes Gutiérrez, conseller del barri (GMD PSC) 
Ruth Ana Gabriel Zarco, (GMD BcnComú) 
Jaume Tomàs Claramunt, (GMD JxCat) 
Montserrat Reyes Mestre, (GMD ERC) 
Oscar Lupiáñez García, (GMD PP) 
María del Mar Buscá Rey (GMD Vox) 
David Cadenas Sánchez (GMD BcnComú) 
 
Tècnics municipals i d’altres serveis i ponents: 
 

Maria Gas, Gerenta del Districte de Sant Andreu. 

Carme Castaño, Direcció de Llicències i Espai Públic del Districte de Sant Andreu 

Lucas M. Martinez, Direcció de Serveis a les Persones i Territori del Districte de Sant 

Andreu 

Pedro Murga, Gerent de l’Associació d’Empreses de l’Eix Besòs. 

Sergi Morán, Guàrdia Urbana Districte Sant Andreu 

Julio Lobato, Guàrdia Urbana de territori barri Bon Pastor 
Montse Garriga, Coordinadora del Servei Transforma’t 
Rafa Fajardo, Servei Transforma’t Bon Pastor 
Jo Osorio,  Directora Centre Cívic Bon Pastor 
Núria Ruiz, Directora Biblioteca Bon Pastor 
Martina, Programa d’Acompanyament al Reallotjament Cases Barates 
Fatima Saheb, Servei d’Interculturalitat del Districte de Sant Andreu 
Marta Gracián, tècnica de gestió de projectes (barris de Bon Pastor i Baró de Viver) 
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Presentació del consell i ordre del dia 

Pren la paraula el conseller de barri, Sr. Antonio Fortes,  per donar la benvinguda, 
presentar el consell, la regidora i l’ordre del dia. 

Ordre del dia: 
 
1 . Informe de la Regidora. 

 
2.  Renovació de la Comissió de seguiment i de la vicepresidència del Consell de  

Barri. 

3.  Presentació de l’ISMAB. 

4.  Proposta del pla de treball de l’illa de les cases barates. 

3.  Precs i preguntes. 
 
 
 
 

Desenvolupament de la sessió 

 
1. Informe de la regidora:  

 
- S’inicia la sessió condemnant l’episodi de violència i donant el condol als 

familiars del veí que va desaparèixer i van trobar sense vida. 
- S’informa del nom de la Biblioteca del Bon Pastor: Josefina Castellví. 

Oceanògrafa i biòloga.   
- S’informa de la propera inauguració de la Plaça Nelson Mandela el dia 16 

de juliol a les 19h. 
- Civisme i convivència: es farà una jornada de civisme i convivència amb les 

entitats, serveis i equipaments del barri a finals d’octubre. 
- Pla Endreça i seguretat: arrels dels indicadors de comportaments detectats 

que generen percepcions d’inseguretat a l’espai públic (molèsties per 
sorolls a l’espai públic, consum de tòxics, etc) es reforça amb la GUB al barri 
de Bon Pastor durant els mesos d’estiu i es coordinarà amb ME. 

- Mobilitat:  

 S’està estudiant fer un Pla de mobilitat que contempli les demandes i 
preocupacions de les associacions de veïns. 

 Nova línia 133 amb més capacitat i freqüència de pas i la recollida 
d’incidències de la línia. 

- Actuacions via pública:  
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 S’actualitza la informació de l’enderroc de les cases barates amb la 
previsió d’acabament d’aquest estiu. 

 S’informa de l’illa de les cases barates que es destinarà a equipaments 
(punt de l’ordre del dia). 

 Construcció de l’edifici H3 amb previsió de finalitzar l’obra a finals del 
2024. 

 Es continua treballant amb els veïnat dels edificis nous i amb l’IMHAB 
per acabar la constitució de les comunitats de veïns. 

- DARSA: s’informa que encara és zona privada. S’ha elaborat un informe per 
demanar que sigui públic. Pendent de valoració per part de Patrimoni. 

- Plaça Fèlix Rodríguez de la Fuente: es continua treballant amb l’actuació de 
les mitgeres de la plaça, amb un pressupost de 254.000 euros. Pendent la 
remodelació de l’àrea de jocs infantils amb la participació de l’Escola Pont 
del Dragó i l’Escola Bon Pastor  

- Pla Endreça i espai públic: es treballaran accions concretes com: millorar la 
pavimentació, parcs i jardins, creació d’àrea de gossos a La Maquinista, 
àrees de jocs infantils, millorar voreres, senyalèctica, etc. 

- S’informa de l’espai del barri que serà refugi climàtic: Casal de Gent Gran. 
- Projecte Juguem a les Places: durant l’agost tornarem a tenir els jocs a les 

places un dia a la setmana. Estaran als Jardins d’Isabel Domínguez Paniagua. 
- Baobab: casal d’estiu pel mes d’agost. 
- Pla de Barris: en el proper Consell de Barri es donarà informació de 

l’actuació del Pla de Barris a Bon Pastor. 
- Nova edició dels pressupostos participatius (a Sant Andreu 3.000.000 

euros): serà a la tardor per la transformació de l’espai públic. 

 

2. Renovació de la Comissió de Seguiment i de la Vicepresidència del Consell de 
Barri: 
 
S’informa que s’han rebut les següents candidatures pel participar en la 
Comissió de Seguiment del Consell de Barri: 
- Fem Soroll 
- Associació de veïns i veïnes del Bon Pastor 
- Associació de veïns i veïnes de La Maquinista-Mercedes 
- Penya Barcelonista 
- Juli Pernas 
- Enrique García 

Com a candidat per la vicepresidència: Jorge Bueno, membre de l’Associació de 
veïns i veïnes del Bon Pastor. 

Queden aprovades les candidatures. 
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3. Presentació de l’ISMAB (Institut de Sostenibilitat i Medi Ambient de 
Barcelona). 

A càrrec de Josep Ramon Domingo, director de l’Institut. 

(Veure el power point) 

- Centre de formació professional de Sostenibilitat i Medi Ambient de la 
ciutat que neix de la fusió del Rubió i Tudurí i de l’Escola Viver Castell de 
Sant Foix. 

- Tenen una oferta educativa de: CFGM, CFGS, PFI d’auxiliar de jardins i 
vivers, agropecuari i forestal, IFE (per persones amb discapacitat) d’auxiliar 
de cures animals i espais verds , cursos especialitzats i per aturats, formació 
contínua per treballadors/es, dual i cursos per acreditació de competències. 

- Elevada inserció laboral i borsa de treball. 
- Participen al barri: amb convenis amb Parcs i Jardins per manteniment 

d’espais verds, actuació a escoles públiques, participació en activitat/festes 
al Districte. 
 

Preguntes i/o comentaris veïns i/o 
Entitats 

Respostes 

Veí J: parla de la contaminació de la platja 
de Sant Adrià de Besòs com tema 
relacionat amb el medi ambient. 

AV Bon Pastor, P: Dona la benvinguda, 
l’enhorabona per la feina i per 
l’oportunitat que suposa pel barri. 

Directora Biblioteca: Comenta un 
projecte proposat per la Biblioteca amb  
la col·laboració de l’ISMAB, per col·locar 
plantes a l’edifici i que es pugui fer el 
manteniment des de l’ISMAB 

JM. AV i altres entitats: parla de l’edifici 
on està ubicat l’ISMAB. Edifici històric del 
barri i demana més inversió per la 
reforma. També diu és una escola de 
referència per Barcelona i Sta. Coloma.  
Demana que no s’esperi al Centre de 
formació professional previst a la zona de 
la Mercedes i que es pugui parlar amb el 
Consorci d’Educació. 

 

 

 

 

La Directora de la Biblioteca es posarà en 
contacte per correu electrònic amb el 
Director de l’ISMAB. 
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Coordinadora Servei Interculturalitat 
Sant Andreu: demana si tenen dades de 
la població que arriba a l’Institut amb 
origen divers i si tenen dificultats per fer 
arribar l’oferta formativa i/o per realitzar  
les inscripcions, així com també ofereix el 
Servei per treballar conjuntament i  poder 
ajudar a fer la difusió i cartelleria en altres 
idiomes. 

 

Conseller: anima a  cursar estudis a 
l’ISMAB.  

J. AV i Centre d’Estudis Arxiu Vilabesòs, 
Demana la possibilitat de reprendre el 
nom anterior de l’Institut, Rubió i Tudurí, 
per la dificultat de recordar el nom actual 
i pel que la importància que va tenir com 
a arquitecte, paisatgista... 

Agraeix l’oferiment al Servei 
d’Interculturalitat. 

Informa que a l’ISMAB es treballa molt els 
processos d’orientació com els que fan 
amb les persones que estan acabant l’ESO 
i no hi ha un aprofitament i no es 
rebutgen persones amb dificultats amb 
l’idioma. 

 

 

 

No es pot recuperar el nom perquè 
l’ISMAB és la unió de dos instituts 
diferents i no poden posar el nom d’un 
d’ells. El nom actual identifica el que fa 
l’Institut actualment.  

 

4. Proposta del pla de treball de l’illa de les cases barates: 

 

A càrrec de Lucas M. Martínez Chito, Direcció del Serveis a les Persones i 

Territori del Districte de Sant Andreu. 

 

- Espai contigu al Museu de les Cases Barates. 

- El sòl de l’illa de les cases barates és d’uns 2000 m2, similar al del Museu de 

les Cases Barates. 

- Requereix un pla especial i s’han de verificar quins han de ser els usos 

d’aquest espai. 

- La proposta del pla de treball seria en diferents etapes: 

 1a etapa fins desembre 2024: valorar i analitzar les demandes i les 

necessitats tant dels serveis i equipaments com de les entitats del 

territori, així  com del pla d’equipaments del procés participatiu de la 

Mercedes. 

 2a. etapa: procés participatiu de la proposta. 

 Acabar la legislatura amb un pla funcional de l’espai. 

- Pendent també la casa d’Enric Sanchis. 
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Preguntes i/o comentaris veïns i/o 
Entitats 

Respostes 

Veí S: Creu que s’hauria de tenir en 
compte tres factors: 

1. Equipament públic de ciutat divers 
i ambiciós, que vagi més enllà.  

2. Arquitectònic: que tingués una 
unitat a nivell arquitectònic amb 
sintonia amb les cases barates que 
hi ha al davant i conservar la 
memòria col·lectiva 

3. Conservar la casa que té altell al 
C/ Barnola davant del Museu de 
les Cases Barates, per incorporar-
la al museu. 

Fa la proposta que es puguin ubicar els 
S.S. del barri i l’Oficina de Benestar i 
Família del C/ Cuba, d’aquesta manera es 
pot ampliar la Biblioteca on estan ubicats 
els S.S. 

 

A nivell urbanístic hi ha possibilitat de 
conservar l’illa de les cases barates i el pla 
especial ha de desenvolupar la 
volumetria. 

La voluntat és acabar el mandat amb el 
Pla funcional incorporant les possibilitats i 
necessitats. 

Ha de ser un equipament de caràcter 
públic, comunitari i obert analitzant les 
demandes i les necessitats del propi barri 
i veure si ha de ser un equipament més 
de ciutat o no. 

 

 

 

 

 
5. Precs i preguntes varis: 

Preguntes i/o comentaris veïns i/o 
Entitats 

Respostes 

Veí J: vol exposar dos temes: 

1. Contenidor i pòster informatiu 
que es va posar al C/ Sant Adrià 
que afecta al veïnat del mateix 
carrer del 90 al 110. Ocupa molta 
vorera i queda poc espai per què 
passin cadires de rodes. Hi havia 
un projecte de posar una 
plataforma de formigó a la calçada 
per poder posar el contenidor i no 
s’ha fet. 

2. Mobilitat: han tret el bus 11 i s’ha 
substituït pel bus 133 que baixa 
pel C/ Sant Adrià. Al C/ Ciutat 

Temes mobilitat: 

- Es traslladaran a TMB les 
peticions de canvis de ruta del 
bus 133 amb les signatures 
recollides i les incidències amb 
freqüència. 

- Semàfors del C/ Sant Adrià es 
valorarà si són necessaris o cal 
eliminar-los i es traslladarà a 
mobilitat. 

- Velocitat C/ Arbeca: al 
setembre es col·loquen els 
coixins berlinesos per reduir la 
velocitat. 
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d’Assumpció (des de Pg. De 
l’Havana fins al C/ Sant Adrià) diu 
que actualment no passa cap bus i 
redueix un carril de circulació de 
cotxes.  

Veí P: Veí P: full de ruta per saber a que 
es destinarà l’illa de les cases barates. 
Demana un pipican al barri. 

AV Maquinista-Mercedes, S: es proposa 
a la zona de la Maquinista-Mercedes 
equipaments educatius, com AV demana 
que hi ha un necessitats d’equipaments 
per integrar el barri socialment i que es 
puguin repartir més aquests 
equipaments. 

Bus 133, l’AV Maquinista-Mercedes ha fet 
una recollida d’unes 600 signatures per 
que el bus passi pel barri i no pel C/ Sant 
Adrià com ho fa actualment. Demana que 
es pugui desviar per Ciutat d’Assumpció i 
que passi per Pg. de l’Havana. Vol saber si 
l’Ajuntament dona resposta per escrit 
quan es presenta la demanda amb les 
signatures, vol tenir una resposta oficial. 

AV Bon Pastor, P: Diferents temes: 

1. Recollida neumàtica 4a. Fase: 
quan està previst obrir-la ja que 
s’acumulen moltes escombraries. 

2. Vigilància i seguretat dispositiu 
estiu: de les places que ha 
nomenat la regidora faltaria la 
Plaça de les Lluites per les 
Llibertats. 

3. Semàfors: al final del C/ Sant Adrià 
diu que hi ha dos semàfors que no 
serveixen i al C/Arbeca on els 
cotxes circulen a molta velocitat 
no hi ha semàfor. 

4. Circulació de cotxes a molta 
velocitat als entorns del C/Ardèvol 
i C/ Bellmunt a l’entorn de la plaça 
Vilabesòs, sembla carrer peatonal 

- Es revisarà tema velocitat dels 
cotxes del C/ Foc Follet i Mare 
Eterna per valorar possibles 
solucions. 

Neteja: 

- Es preguntarà quan 
començarà a funcionar la 
recollida neumàtica de la IV 
Fase. 

- Neteja plaça interior entre C/ 
Sant Adrià i Estadella, espai 
privat. Es mirarà si es pot 
entrar amb les màquines per 
netejar i sinó es farà un tipus 
de neteja manual. 

- Es demanarà reforçar neteja 
Plaça Vilabesòs. 

Petició equipaments Maquinista-
Mercedes: es valorarà amb el Pla 
funcional de l’Illa de les Cases Barates i el  
MPGM.  

Seguretat: 

- Es trasllada a la GUB de la 
nova plaça com a dispositiu de 
reforç a l’estiu. 

- Es reforçarà la petició de la 
Comissió de Festes de poder 
reunir-se amb GUB per establir 
el dispositiu de la FM. 

- Es traslladarà a GUB l’ús de la 
plaça Vilabesòs per aparcar 
cotxes.  

Parcs i Jardins: 

- Es mirarà la petició de poda de 
l’arbrat de la plaça que és un 
espai privat i impedeix actuar. 
Es traslladarà i es mirarà el 
marge d’actuació però és 
complicat. 

- El manteniment dels parterres 
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però no ho és. Demana col·locació 
de reductors de velocitat. 

5. Pla de Barris té uns serveis que 
s’estan donant i que es consideren 
importants per la tasca que duen 
a terme i volen demanar la seva 
continuïtat amb la recollida de 
signatures: XARSE, Concilia, 
Programa d’Acompanyament al 
Reallotjament de les cases 
barates. 

Veí V: Diferents temes: 

1. Velocitat C/ Arbeca. 
2. Neteja de la plaça i poda dels 

arbres de la seva comunitat que 
es va exposar a l’anterior Consell. 

3. Informació de la potabilitzadora 
que es diu que vol instal·lar-se als 
terrenys on havia d’anar un 
equipament esportiu. 

Veïna L: Servei Concilia important per les 
famílies treballadores del barri i demana 
que no es tanqui. Així com algunes 
extraescolars. 

Informa que hi ha unes rajoles davant de 
l’Escola Bon Pastor en mal estat amb 
perill de caiguda. 

Veí J i membre AV i Centre Estudis: Varis 
temes C/ Formiga: 

1. Música de la Fira durant la Festa 
Major. Demana que es pugui fer 
un control del volum ja que 
provoca molta contaminació 
acústica. 

2. Terrasses bar C/ Formiga: terrassa 
molt gran i ocupen total a vorera 
sense deixa pas. 

3. Parterres C/ Formiga: no hi ha 
gaire manteniment i informa que 
es van posar unes pedres per que 
no pugessin els cotxes però les 

pel que fa al rec no es podia 
fer pel Decret de sequera. 

Pla de Barris: 

- Es traslladarà la petició i la 
necessitat per seguir amb els 
serveis XARXE, Concilia i 
Reallotjament que actualment 
gestiona Pla de Barris i es farà 
el lliurament de signatures. 

- El Servei Concilia de moment 
s’ha prorrogat per un any més. 

- S’informa que Pla de Barris 
tindrà 3 línies de treball: 
l’espai públic, rehabilitació 
d’habitatges envellits i 
regeneració urbana i educació. 

- Possible intervenció casa Enric 
Sanchis. 

Potabilitzadora: l’ACA pot actuar per via 
d’urgència i pot posar una potabilitzadora 
si considera que el lloc és el més adient. 
Està contemplant l’espai però encara no 
està decidit. Si es decideix la seva 
instal·lació no hi ha marge d’actuació.  

Manteniment via pública: es revisarà 
l’estat de la vorera davant de l’Escola Bon 
Pastor. 

Urbanisme: 

- Urbanització Fase V: no hi ha 
calendari ni licitació  i no es 
sap quan s’iniciarà l’obra. Es 
farà una urbanització 
provisional i es preveu  fer un 
pipican. Actualment acabant 
l’enderroc de les cases 
barates. No hi ha calendari per 
la construcció dels 4 edificis de 
la V Fase però sí que hi ha el 
projecte que es licitarà cap al 
setembre-octubre. Seran 4 
edificis, un d’ells destinat per 
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furgonetes i camions segueixen 
pujant i acaben estacionant sobre 
la gespa dels parterres.  

Veïna G: També demana continuïtat del 
Servei Concilia. 

JM, veí i membre AV i altres entitats: 
varis temes: 

1. Reforça la importància dels 
Serveis: Concilia, XARSE, 
Reallotjament (queden 11 escales 
on no s’ha constituït les 
comunitats), així com les 
extraescolars relacionades amb la 
lectoescriptura. 

2. Urbanització de la V Fase que va 
venir d’un procés participatiu on 
es recollida la construcció del 
pipican. El fet que no hi hagi un 
calendari li preocupa. Hi ha una 
zona on encara queden cases per 
enderrocar per haver una pendent 
però hi ha dos espais (C/Bisoca i 
C/Granadella) que ja es pot actuar 
per que no generi acumulació i 
brutícia. Vol saber la previsió de la 
licitació d’obres i els diners que es 
destina. 

3. També vol saber la previsió de 
licitació del projecte urbanístic 
dels 4 edificis que s’han de 
construir a la V Fase (un d’ells per 
persones grans).  

Veïna A i entitat Radio Tontacos 
neuróticos: Varis temes:  

1. Demana reunió amb GUB per la 
Festa Major i altres Festes per tal 
d’acordar i explicar el dispositiu. 

2. Va presentar un projecte per 
rebre subvenció i se li ha denegat 
dos anys seguits: primer per no 
ser entitat i aquest últim per tenir 
una nota baixa. Apunta que és un 

la gent gran. 

Habitatge: 

- Es treballarà amb l’IMHAB per 
acabar de constituir les 
comunitats veïnals dels nous 
edificis. 

Queixa per soroll fira C/ Formiga durant 
Festa Major: es valorarà com limitar el so 
que genera soroll acústic ja que tot i que 
sigui festa major s’ha de tenir en compte 
les persones amb sensibilitat auditiva. 
S’està treballant amb els firaires i amb la 
Comissió de festes per tenir dies sense so. 

Ocupació vorera per la terrassa del bar C/ 
Formiga: es mirarà llicència. 

Altres: 

- Mirar com es pot evitar que 
els camions i les furgonetes no 
entrin dins dels parterres del 
C/ Formiga. 

- Subvenció no aprovada a 
l’entitat Radio Tontacos, es 
valora tècnicament amb uns 
ítems concrets. Parlar amb 
Conseller i tècnica barri per 
poder concretar com fer-ho. 

- Semàfor Mortadel·lo i 
Filemon: la família és qui 
decideix. S’ha sol·licitat per 
Sant Andreu al C/ Sant Adrià a 
prop de la Biblioteca Can 
Fabra ja que la Biblioteca està 
centrada en temes de còmic. 
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projecte important pel barri per 
que vol treballar la imatge de Bon 
Pastor. 

3. C/ Biosca- Plaça Vilabesòs bruta. 
4. Demana tenir un semàfor de 

Mortadel·lo i Filemon al barri. 

Veïna E: Importància i continuïtat del 
Servei Concilia i velocitat dels cotxes pel 
C/ Foc Follet. 

 

 

 

 


